
5. Neděle po Velikonocích                                                25. 5. 2025  

 

 

Biblická čtení: 

Skutky apoštolů 16, 9-15: Pavel měl v noci vidění: Stanul před ním jakýsi Makedonec a velmi ho 

prosil: „Přeplav se do Makedonie a pomoz nám!“ Po tomto Pavlově vidění jsme se bez váhání chystali 

na cestu do Makedonie, protože jsme usoudili, že nás volá Bůh, abychom tam kázali evangelium. 

Vypluli jsme tedy z Troady a plavili se přímo na ostrov Samothráké a druhého dne do makedonské 

Neapole. Odtud jsme šli do Filip, které jsou nejvýznamnějším městem té části Makedonie a římskou 

kolonií. V tomto městě jsme strávili několik dní. V sobotu jsme vyšli za bránu k řece, protože jsme 

se domnívali, že tam bude modlitebna; posadili jsme se a mluvili k ženám, které se tam sešly. 

Poslouchala nás i jedna žena jménem Lydie, obchodnice s purpurem z města Thyatir, která věřila 

v jediného Boha. Pán jí otevřel srdce, aby přijala, co Pavel zvěstoval. Když byla ona a všichni z jejího 

domu pokřtěni, obrátila se na nás s prosbou: „Jste-li přesvědčeni, že jsem uvěřila v Pána, vejděte do 

mého domu a buďte mými hosty“; a my jsme její naléhavé pozvání přijali. 

Zjevení 21, 10.22 – 22, 5: Ve vytržení ducha mě vyvedl na velikou a vysokou horu a ukázal mi svaté 

město Jeruzalém, jak sestupuje z nebe od Boha. Avšak chrám jsem v něm nespatřil: Jeho chrámem je 

Pán Bůh všemohoucí a Beránek. To město nepotřebuje ani slunce ani měsíc, aby mělo světlo: září 

nad ním sláva Boží a jeho světlem je Beránek. Národy budou žít v jeho světle; králové světa mu 

odevzdají svou slávu. Jeho brány zůstanou otevřeny, protože stále trvá den, a noci tam už nebude. 

V něm se shromáždí sláva i čest národů. A nevstoupí tam nic nesvatého ani ten, kdo se rouhá a lže, 

nýbrž jen ti, kdo jsou zapsáni v Beránkově knize života. A ukázal mi řeku živé vody, čiré jako křišťál, 

která vyvěrala u trůnu Božího a Beránkova. Uprostřed města na náměstí, z obou stran řeky, bylo 

stromoví života nesoucí ovoce dvanáctkrát do roka; každý měsíc dozrává na něm ovoce a jeho listí 

má léčivou moc pro všechny národy. A nebude tam nic proklatého. Bude tam trůn Boží a Beránkův; 

jeho služebníci mu budou sloužit, budou hledět na jeho tvář a na čele ponesou jeho jméno. Noci tam 

již nebude a nebudou potřebovat světlo lampy ani světlo slunce, neboť Pán Bůh bude jejich světlem 

a budou s ním kralovat na věky věků. 

 

Jan 14, 23-29: Ježíš řekl: „Kdo mě miluje, bude zachovávat mé slovo, a můj Otec ho bude milovat; 

přijdeme k němu a učiníme si u něho příbytek. Kdo mě nemiluje, nezachovává má slova. A slovo, 

které slyšíte, není moje, ale mého Otce, který mě poslal. Toto vám pravím, dokud jsem s vámi. Ale 

Přímluvce, Duch svatý, kterého pošle Otec ve jménu mém, ten vás naučí všemu a připomene vám 

všecko, co jsem vám řekl. Pokoj vám zanechávám, svůj pokoj vám dávám; ne jako dává svět, já vám 

dávám. Ať se srdce vaše nechvěje a neděsí! Slyšeli jste, že jsem vám řekl: Odcházím – a přijdu k vám. 

Jestliže mě milujete, měli byste se radovat, že jdu k Otci; neboť Otec je větší než já. Řekl jsem vám 

to nyní předem, abyste potom, až se to stane, uvěřili.“ 

 

NOVÝ JERUZALÉM ANEB PROMĚNY V NÁS 

 

Dnes jsem vybrala ke kázání náš dnešní druhý text z knihy Zjevení Janovo nebo-li 

Apokalypsa, to jsou stejná slova, Apokalipsis řecky znamená odhalení/zjevení. Kdo 

ví, co dneska odhalíme, ale tak snad se z toho Nezjevíme. Nejdříve si to zkusíme 

historicky zasadit. My se v tomto textu pohybujeme zhruba roku 90 našeho letopočtu. 

60 let po ukřižování Ježíše. Zřejmě byla Apokalypsa napsaná v roce 95. Tam se 

odborníci trochu liší. Vidíme, že to křesťanství je stále ještě hodně mladé a je stále v 

těch podmínkách vládnoucí římské říše. A vládne zrovna Císař Domitianus a ten byl 



velice krutý. Něco jako druhý Nero. Na to dokreslení, Římská říše byla obrovská a 

proto sjednocení se nabízelo naboženství, a to bylo samozřejmě římské náboženství. 

Z hlediska křesťanů pohanské. Římští bohové a bohyně a navíc Bohem byl císař. On 

si na tom dost zakládal. Takže každý rok musel každý ten občan římské říše přijít k 

tomu nějakému městskému zástupci, zapálit tam kadidlo a říct, že císař je Bůh. Kdo 

to neudělal, tak byl zlikvidován. Takže pro ty křesťany to bylo velice těžké. A 

zároveň tam bylo spousty pohanských kultů, kdy ti lidé často přecházeli k těm 

kultům. Říkám to takhle ze široka, protože v tuhle dobu byla potřeba velká podpora 

těch Křesťanů a nejen ta podpora, ale ukázat i tu vizi, že i přes ty všechny útlaky, 

které jsou a byly, tak kdo zachová věrnost tomu Kristu, tak bude spasen. A oni 

nemohli v té době napsat, že císař je vůl. Ono je to právě všechno ty děje, panovníci 

zašifrované v těch symbolech v té knize. Co je úžasné na této knize, je ta nit, která se 

táhne až do teď. Vemte si, že v každé té době to každý chápal jinak. Ale významem 

je to jakési zborcení starého světa vnějšího, ale hlavně toho vnitřního. Pro ty lidi 

tehdy to byla hlavně informace, že mají nějakou naději, na to překročení, protože by 

neunesli ty strasti svého života.  

My už jsme zase o kus dál, náš Nový Jeruzalém – to není náš lidský výtvor, ale 

chápání toho, že si v našich životech uvědomujeme Boží vůli, že tu vše neřídíme.  

Uvědomění, že je tu spousta věcí v životě, které neřídíme, prostě se dějí, nemáme nad 

nimi moc ani kontrolu. A to je ten dar od Boha, jeho vůle. Žít přítomnost. Nebýt stále 

v minulosti a nebojím se, co přijde v budoucnosti. A když přijímáme vše, tak jak je, 

není co opravovat. Život je, jaký je, sladký i trpký, příjemný i odporný.  On se totiž 

mění sám, podle našich potřeb k vývoji. Oni v minulosti potřebovali přežít a my dnes 

máme žít s vědomím toho, že nedělám druhému něco, co nechci, aby bylo děláno 

mně.  

 Dále v textu čteme, toto město je zvláštní  - nemá chrám. Ano, chrám byl vždy 

středem víry, ale dnes už víme, že Boží přítomnost není omezena žádným prostorem, 

žádným rituálem – je přímá a otevřená všude.  

Když budeme v textu pokračovat, tak tam zní: ,,Není tam ani noc, protože Bůh je 

světlem.“ A v našich životech to znamená, např. pokud nenávidím, je mi uvnitř hodně 

zle, to je ta noc a to světlo přijde tím aktem odpuštění. 

A strom života, který se tu zmiňuje, může být obraz uzdravení. Uzdravení našeho 

nitra a tím uzdravení celé planety. 

Závěrem v textu zazní: ,, A nakonec jeho služebníci mu budou sloužit, hledět na jeho 

tvář a jeho jméno ponesou na čele.“ To je vrchol uvědomění si, že my jsme ti 

služebníci, kteří žijí podle Ježíše Krista.   

Celý ten popis knihy je o proměně v nás, o rozpadu starého, tedy kniha nám říká: ,,Už 

jste spaseni, ne, že teprve budeme!“ 

Zakončila bych dnešní kázání modlitbou: Pane, děkujeme ti za duchovní domov, 

který byl, bude a je v nás, nedá se ztratit, jen maximálně na chvíli zapomenout.  
 

 


